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   ايران چهارمين تأمين كننده نفت خام مورد نياز هند در ماه ژوئن شد.
   رئيس شللوراي بازرگاني مشللترك ايللران و قطر از اعللام آمادگي 
كشورهاي حوزه خليج فارس براي سرمايه گذاري در ايران خبر داد و گفت: 
برقراري روابط تجاري و اقتصادي با اين كشللورها نسبت به كشورهاي 

اروپايي سوددهي بيشتري براي ايران خواهد داشت. 
   در چهارماهه منتهي به تيرماه سال جاري توليد انواع خودرو توسط 
خودروسازان داخلي به مرز ۳۵۶ هزار و ۲۳۹ دستگاه رسيد كه در مقايسه 

با چهارماهه نخست سال گذشته رشد 8/4 درصدي را نشان مي دهد.
   معللاون برنامه ريللزي وزارت راه تعرفه عوارض قطعه چهللار آزادراه 
تهران- شمال را ۵۰ هزار ريال براي سواري، ۱۰۰ هزار ريال براي وانت و 
ميني بوس، ۱۲۵ هزار ريال براي كاميونت، ۱۵۰ هزار ريال براي اتوبوس 
و كاميون دو محور، ۲۰۰ هزار ريال براي كاميون سه محور و ۲۵ هزار ريال 

براي تريلي اعام كرد. 
   رئيس اتللاق اصناف گفت: بللا رفع تحريم هللا از ضللرر روزانه ۵۵ تا 

ميليون دلاري در اقتصاد ايران جلوگيري مي شود.   ۶۰
   توليد نفت ايران در هفتمين ماه سال جاري ميادي بدون تغيير نسبت 

به ماه قبل از آن در سطح ۲ ميليون و 8۵۰ هزار بشكه در روز باقي ماند. 
   دلار روز گذشته گران و نرخ »سكه« ثابت ماند، به نحوي كه در 
بازار طاي تهران ارزش هر قطعه سكه طرح جديد 87۵ هزار تومان 

و دلار ۳ هزار و ۳۲۶ تومان اعام شد.

مبارزه با قاچاق كالا با فناوري  
در حالي در كشللور با چالش اشللتغال رو به رو هسللتيم كه متأسفانه 
سالانه حدود ۲۰ميليارد دلار كالا از مراجع غير رسمي به كشور قاچاق 
مي شللود كه بالطبع اين كالا ها،  كالاي مصرفي مي باشد، پس اين امر 
نشان مي دهد مصرف دركشور وجود دارد، حال چرا در داخل كشور به 
ميزان قاچاق كالا توليد نمي كنيم كه هم اشتغال ايجاد شود و هم اينكه 

مصرف تأمين شود؟
كالا براي اينكه به مرحله نهايي برسللد بللا ارزش افزوده هاي متواتري 
به رو مي شود و براي ساخت آن نيز اشتغال در كشور توليدكننده كالا  رو 
حاصل مي شود. متأسفانه در كشور به دليل قاچاق بيش از ۲۰ميليارد 
دلار كالا به بازار ها عماً اقتصاد ايران از ارزش افزوده، ماليات، اشتغال، 
 عوارض،  گمركي و... محروم مي شللود و اين مزيت هللا نصيب اقتصاد 

كشوري مي شود كه كالا در آن توليد شده است. 
استمرار قاچاق كالا و افزيش حجم سالانه آن نشان مي دهد در اقتصاد 
ايران مصرف وجود دارد و اين نشانه خوبي اسللت اما بايد چه كرد كه 
تأمين تقاضاي موجود در بازارهاي كشللور توسللط توليدكنندگان و 
عرضه كنندگان داخلي تأمين شود و در اين بين موهبات پيش از عرضه 

كالا به بازار تماماً در خدمت اقتصاد ايران قرار بگيرد. 
بايد قبول كرد كالاي قاچاق زماني به يك كشللور گسيل مي شود كه 
از طرفي تقاضا در كشور وجود داشته باشللد و از طرف ديگر مزيتي به 
نام سللود در اين فعاليت وجود داشته باشللد، اين بدان معني است كه 
قاچاقچي از اختاف قيمت كالاها در بين دو مرز بهره مي برد و در اين 
بين نيز به اين مسئله توجه دارد كه بتواند كالا را به سادگي به فروش 

رساند و از نظر قانوني با گير و دار قابل ماحظه اي رو به رو نشود. 
در اين بين پس مشخص است كه در داخل كشور برخي از كالاها گران تر 
نسبت به كالاهاي مشللابه خارجي )چه به شكل قانوني وارد بازار شده 
باشد و چه به شكل قاچاق( توليد و به بازار عرضه مي شود، بدين ترتيب 
بايد دولت و سللاير مراجع مبارزه كننده با مقوللله قاچاق بايد درصدد 
كاهش هزينه هاي توليد در داخل كشللور برايند تا توليد كننده بتواند 
متناسب با قيمت هاي جهاني كالاي مورد نياز كشور را توليد كند، سپس 
بايد توجه داشت كه نابساماني قاچاق در گذشته گريبانگير كشورهاي 
توسعه يافته نيز بود ولي اين كشور ها توانسته اند تا حد زيادي مسئله 
قاچاق را كنترل و مهار كنند، از اين رو بايد از تجربيات اين كشورها در 
مبارزه با قاچاق كالا بهره ببريم، به طور نمونه در كشورهاي توسعه يافته 
هر كالا كد و شناسنامه مشخص دارد و از روي اين كد مي توان به تمامي 

مشخصات و روند توليد كالا و قيمت ها دست پيدا كرد. 
پس كالاي قاچاق در اين كشورها مثل گاو پيشاني سفيد به سادگي قابل 
كشف و ضبط است. از اين رو بايد متناسب با استانداردهاي بين المللي 
تمامي كالاهاي توليد داخل و كالاهاي وارداتي را با يك كد شناسه كه 
قابل جعل و تقلب نباشد، شناسللنامه دار كنيم، البته مي توان در اين 
ارتباط از فناوري هاي جديد و اپليكيشن هاي موبايلي نيز بهره جست. 
از سوي ديگر راهكارهايي چون حذف تشريفات گمركي و اخذ مجوزهاي 
بهداشتي و آرايشي، پايين آوردن تعرفه هاي گمركي، تشويق و حمايت 
از واردكنندگان قانوني و رسمي، اطاع رساني توسط تمام اتحاديه ها به 
مغازه داران مبني بر عدم فروش اجناس تقلبي و قاچاق و همچنين ايجاد 
سامانه پيام كوتاه براي ارسللال گزارش هاي مردمي از اجناس قاچاق و 
تقلبي، البته جريمه بالاي ۵۰ ميليون تومان مغازه دار و فروشنده متخلف 

نيز مي تواند براي جلوگيري از قاچاق كالا مؤثر واقع شود. 
در نهايت به طور مجدد تأكيد مي شود كه در ابتدا بايد موانع پش روي 
توليدكنندگان داخل را جهت توليد كالاي ارزان قيمت و با كيفيت بالا 
از ميان برداريم، سللپس تمامي اجناس موجود در بازار چه توليد شده 
توسط توليدكنندگان داخلي و چه تأمين شده از طريق واردات كد دار يا 
شناسنامه دار شود كه اصل بودن يا تقلبي بودن اين كدها را مي توان به 
سادگي با طراحي يك نرم افزار موبايلي تشخيص دارد. در هر حال به دليل 
ضربه هايي كه قاچاق بر پيكره توليد داخل مي زند بايد عزم جدي براي 

مبارزه علمي و كارشناسي شده با اين پديده شوم شكل گيرد.

جزئيات جديد از ورود بانك كومرس آلمان   
كومرس بانك كه دومين وام دهنده بزرگ آلمان است، در خصوص 
فعالي�ت در ايران ب�ا توجه ب�ه توافق هس�ته اي كه ماه گذش�ته 
ميان ايران و ش�ش ق�درت جهاني حاصل ش�د و زمين�ه را براي 
برداشته شدن تحريم ها هموار كرد، به ارائه توضيحاتي پرداخت. 
به گزارش ايسنا، ولي الله سيف رئيس كل بانك مركزي روز دوشنبه اعام 
كرد آلمان براي تسهيل معامات تجاري با طرف ايراني، بانكي در ايران 
تأسلليس خواهد كرد. خبرگزاري دولتي شللينهوا به نقل از رسانه هاي 
ايراني گزارش داد در سفر اخير زيگمار گابريل، معاون صدراعظم آلمان 
و وزير امور اقتصادي و انرژي اين كشور كه در رأس هيئت عالي رتبه اي 
به تهران آمده بود، موافقت شد اين كشور اروپايي بانكي در ايران تأسيس 
كند. استفان انگلز، مديرمالي كومرس بانك اظهار كرد: تاكنون وضعيت 
تغييري نداشته و تحريم ها همچنان به قوت خود باقي هستند، از اين رو 

هنوز زود است بخواهيم درباره تغييرات احتمالي صحبت كنيم. 
بر اساس گزارش رويترز، كومرس بانك اوايل سال جاري براي فيصله دادن 
به تحقيقات مقامات امريكايي درباره نقض تحريم هاي كشورهايي مانند 
ايران و سودان توسللط اين بانك، موافقت كرد ۱/4۵ ميليارد دلار جريمه 
پرداخت كند. نگراني بانك هاي بزرگ از جريمه هاي امريكا باعث شللده 
است حتي در صورت برداشته شدن تحريم ها براي از سرگيري فعاليت در 
ايران احتياط زيادي به خرج دهند. بانك بين المللي كه بيشتر آنها اروپايي 
هستند با جريمه هاي سنگين امريكا كه از سال ۲۰۰۹ به حدود ۱4 ميليارد 
دلار بالغ شده است، از ورود به ايران باز داشللته شده اند. اين جريمه هاي 
سللنگين باعث واهمه صنعت بانكي از همكاري با ايران شللده و هر گونه 

منفعت احتمالي اين همكاري را تحت الشعاع قرار داده است. 
---------------------------------------------------
سيف: از بانكداري روز دنيا عقب مانده ايم

رئي�س كل بان�ك مرك�زي گف�ت: باي�د بپذيري�م در م�دت 
10 ت�ا 12 س�ال اخي�ر ب�ه ش�دت از بانك�داري روز دني�ا 
عق�ب مانده اي�م و باي�د ب�ه س�رعت آن را رف�ع كني�م. 
به گزارش »جوان«، ولي الله سلليف در مراسم معارفه رئيس پژوهشكده 
پولي و بانكي افزود: در حال حاضر نظام بانكي كشور هم از لحاظ ساختار 
مالي بانك ها و ساختار حاكميت شركتي بانك ها و هم از لحاظ تقويت 
كنترل هاي داخلي، نيازمند بازسازي است تا بتواند به ثبات مالي برسد. 
وي با بيان اينكه فعاليت هاي پژوهشكده پولي و بانكي كاماً مورد حمايت 
بانك مركزي است و اميدوارم در دوره جديد، اين مجموعه به عنوان بازوي 
تحقيقاتي و پژوهشي، نقش جدي تر و مؤثرتري ايفا كند، افزود: اميدواريم 
تغيير مسئوليت، كمترين شوك را در پژوهشكده ايجاد كند و همكاران 
پژوهشكده منسجم تر از قبل با بانك مركزي همفكري و همراهي داشته 
باشند. در اين مراسم همچنين فرهاد نيلي، رئيس پيشين اين پژوهشكده 
به تاش هاي مجدانه كاركنان پژوهشللكده طي چهار سللال و ۱۰ ماه 
دوران حضورش در عرصه تحقيقاتي اشاره و مراتب سپاس خويش را از 

همراهي ها و مساعدت مجموعه كاركنان پژوهشكده اعام كرد. 
وي با تبريك انتصاب دكتر ديواندري به عنوان مدير خوشللنام و كارآمد 
نظام بانكي كشور، اظهار اميدواري كرد روابط پژوهشكده با نظام بانكي، 
وارد فصل جديدي شود. علي ديواندري، رئيس جديد پژوهشكده پولي و 
بانكي نيز در اين مراسم گفت: نگاه دكتر سيف به بازار پولي و بانكي كشور، 
موجب شده است وظيفه سنگيني بر دوش پژوهشكده قرار گيرد و اين مهم، 

مشاركت بيشتر انديشمندان نظام بانكي و پژوهشكده را مي طلبد.

 واعظي: فيلترينگ هوشمند 
تا پايان سال اجرايي مي شود

وزي�ر ارتباط�ات و فن�اوري اطلاع�ات گف�ت: فيلترين�گ 
هوش�مند ب�ا اس�تفاده از توانمن�دي پژوهش�گران داخل�ي 
و مش�اركت كارشناس�ان خارج�ي و همچني�ن تخصي�ص 
بودج�ه م�ورد ني�از ت�ا پاي�ان س�ال ج�اري اجرايي مي ش�ود. 
به گزارش »جوان« محمود واعظي در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: 
فيلترينگ هوشمند در كشور پروژه بسلليار بزرگي است كه هم اينك 
در مرحله دوم آن به سر مي بريم و براي اجراي آن در كنار بهره گيري 
از خدمات يكللي از شللركت هاي خارجي، از توانمندي پژوهشللگران 
داخلي نيز اسللتفاده خواهيم كرد. وي افزود:در ايللن زمينه قراردادي 
با پژوهشگران داخلي و دانشگاه هاي صنعتي كشللور منعقد شده كه 
اميدواريم هرچه سللريع تر عملياتي شللود. وزير ارتباطللات و فناوري 
اطاعات خاطرنشللان كرد: آنچه مللورد نياز آحاد مردم اسللت، فيلتر 
نمي شود، اما هر آنچه ممكن است با استفاده از اينترنت منجر به بروز 

آسيب هاي اجتماعي شود، موجب فيلتر خواهد شد. 
---------------------------------------------------
بازديد روزانه 15 هزار نفر از غرفه ايران

معاون وزير صنعت، معدن و تج�ارت با بيان اينكه به طور ميانگين 
روزان�ه 15 هزار نف�ر از غرف�ه ايران در نمايش�گاه اكس�پو 2015 
ميلان بازديد مي كنند، گفت: غرفه ايران در اكس�پو ميلان مورد 
تحس�ين ايراني هاي خارج از كشور واقع ش�ده و عنوان شده كه 
اين غرفه يك�ي از بهتري�ن غرفه ها ب�وده و پيش بيني مي ش�ود 
غرفه ايران در رتبه 10 غرفه اول منتخب در اين نمايش�گاه باشد. 
به گزارش ايرنا از شللركت نمايشللگاه هاي بين المللي ايران، حسللين 
اسفهبدي تصريح كرد: با وجود برخي پيش بيني ها مبني بر عدم حضور 
به موقع ايران در اين نمايشگاه، روند كار به گونه اي مناسب پيش رفته 

و حضور ايران نيز قوي و قدرتمند است.
اسفهبدي گفت:نقطه قوت نمايشگاه امسال اين است كه بيش از ۵۰ 
معمار و طراح با تجربه هاي متفاوت روي طرح اين نمايشللگاه فعاليت 
كرده اند و تمام مراحل پاويون ايران در اين نمايشگاه به دست طراحان و 
معماران داخلي ساخته شده در حالي كه در شانگهاي چين حضور ايران 

در غرفه اي صورت گرفت كه توسط چيني ها طراحي شده بود. 
وي با بيان اينكه طرح نمايشگاه اكسپو نمادي از فرش است، گفت: تم 
اكسپو درسال جاري غذاي انرژي است كه پاويون ايران در اين نمايشگاه 
نيز مطابق با اين تم برگزار شللده و انواع و اقسام رسللتني ها، گياهان 
دارويي شامل پسته، زرشللك، زعفران و غيره كاشته شده و به صورت 
زنده در معرض نمايش گذاشته شده است. وي تصريح كرد: غرفه ايران 
در اكسپو ميان مورد تحسين ايراني هاي خارج از كشور واقع و عنوان 
شللده كه غرفه ايران يكي از بهترين غرفه ها بوده و پيش بيني مي شود 

غرفه ايران در رتبه ۱۰ غرفه اول منتخب در اين نمايشگاه باشد.
---------------------------------------------------
بنز توليد خودرو را در ايران آغاز مي كند

مديرعامل گروه صنعت�ي ايران خ�ودرو از انعقاد ق�رارداد توليد 
محصولات سواري و تجاري بنز در ايران در آينده نزديك خبر داد. 
به گزارش ايرنا، هاشم يكه زارع در نشست خبري اظهار داشت: اخيراً 
مذاكرات خوبي با بنز داشته ايم و اين شركت تصميم گرفته به صورت 
كامل وارد بازار ايران شللود. وي با بيان آنكه ظرف دو تا سه ماه آينده 
دفتر شللركت بنز مجدداً در ايران راه اندازي خواهد شد، خاطرنشان 
كرد: طبق توافقات انجام شده به زودي قرارداد پنج ساله اي با بنز امضا 
خواهد شد كه براساس آن شركت ستاره ايران به عنوان واردكننده و 
شركت تاپ خودرو به عنوان توليدكننده، عرضه خودروهاي بنز را در 
ايران آغاز خواهند كرد. مديرعامل گروه صنعتي ايران خودرو گفت: به 
زودي قرارداد ۱۰ ساله اي در حوزه توليد خودروهاي تجاري با بنز امضا 
خواهد شد كه اين كار با ساخت داخل مناسبي در ايران همراه خواهد 
بود، ضمن آنكه در اين حوزه نيز بنز اعللام آمادگي كرده ۳۰ درصد 
سهام شللركت ايدن را خريداري و توليد موتورهاي روز جهان را آغاز 
كند. شركت محورخودرو كه توليدكننده اكسل است نيز فعاليت هاي 

خود را با بنز توسعه خواهد داد.

هادي  غلامحسيني

مشتريان مؤسسات مالي و اعتباري غيرمجاز 
كه تاكنون بايد خطر بر باد رفتن سپرده هاي 
خود را تحم�ل مي كردن�د از اين پ�س بايد 
درصدي از سودي هم كه از اين سپرده گذاري 
ب�ه دس�ت مي آورند، نداش�ته ف�رض كنند 
چراك�ه باي�د باب�ت آن مالي�ات بپردازن�د. 
به گزارش ايسللنا، شللرايط فعاليت مؤسسات 
اعتباري غيرمجاز چند ماهي است كه سخت تر 
از گذشته پيش رفته و فشارهاي تحميلي بر آنها 
نه تنها خودشان بلكه مشتريانشان را هم سخت 

درگير كرده است.
اين در حالي است كه بي اعتنايي بزرگان بازار 
غير متشكل پولي به دعوت ها و بعضاً اخطارهاي 
نظم بخشي به فعاليت و قرار گرفتن در پوشش 
نظارتي و مقرراتي بانك مركزي موجب شده در 
فواصل نزديك بخشنامه ها و توافقات مختلفي 
براي مقابله با آنها و فشار بر سپرده گذارانشان از 
سوي بانك مركزي و ساير سازمان هاي ذيربط 

صادر شود. 
گرچه مؤسسات مالي مجاز مشمول تسهيات 
و معافيت هاي مالياتي بوده و سللود پرداختي 

آنها مالياتي براي سپرده گذار ندارد ولي طبق 
اعام عسكري رئيس سللازمان امور مالياتي، 
مؤسسللات مالي غيرمجاز ايللن معافيت ها را 
نخواهند داشللت. براي مثال هزينلله  مالي وام 
به عنوان هزينه قابل قبول در بانك هاي مجاز 
پذيرفته مي شود اما اگر مؤسسه غيرمجاز باشد، 
اين هزينه مجاز نيست و وارد درآمد و مشمول 
ماليات خواهد شد. بر اين اساس اگر بانك مجاز 
سود سپرده بدهد، معاف از ماليات است، اما اگر 
مؤسسه غيرمجاز سللود بدهد آن سود هزينه  
تلقي نمي شللود، بلكه درآمد محسوب شده و 

بايد براي آن ماليات بپردازد. 
رفتار مخرب مؤسسات غير مجاز نه تنهاموجب 
شده سود سللپرده گذاران آنها با كسر ماليات 
مواجه شود بلكه با بخشنامه اخير بانك مركزي 
دريافت خدمات مشللتريان آنها نيللز تا حدي 
مختل خواهد شد. اين در حالي است كه بانك ها 
و مؤسسات مجاز موظف به حذف خدمات دهي 
به مؤسسللات غير مجاز كه به دليل نبودن در 
چارچوب مقرراتي بانك مركزي از ارائه مستقيم 

آن محرومند، اقدام كرده اند.

سود مؤسسات اعتباري غيرمجاز هم ضرر دارد!
ارزيابي 31 اقتص�اددان در 10 حوزه مختلف 
اقتصادي نش�ان مي ده�د دول�ت كمترين 
نمره را با معدل 8/5 از 20 در بخش اش�تغال 
و بيش�ترين نم�ره را ب�ا مع�دل 13/7 در 
بخش كنت�رل گران�ي و تورم گرفته اس�ت. 
 به گزارش »جوان«، نظرسللنجي خبرگزاري 
نسلليم از ۳۱ اقتصاددان نشان مي دهد،  برايند 
نمرات اعامي از سللوي افرادي كه نظر خود را 
داده اند، حللول و حوش ۱۰ تللا ۱۱ از ۲۰ نمره 
است.  بنابراين گزارش بيش از 7۰۰ روز از عمر 
دولت حسللن روحاني و ياران او گذشت، نيمه 
راه تمام شللده و تنها كمتر از 7۰۰ روز ديگر به 
پايان آخرين روزهاي مديريت دولت يازدهم بر 

كشور باقي مانده است. 
بر اساس اين گزارش، اشللتغال، توجه به توليد 
ملي، كنترل گراني و سللطح عمومي قيمت ها، 
مديريت واردات، مسكن، بازار سرمايه، اقتصاد 
مقاومتي، كنتللرل نقدينگي، انضبللاط مالي و 
اصاح درآمدهاي دولت، سرمايه گذاري داخلي 
و خارجللي در زمره سللؤالات اين پرسشللنامه 

خبرگزاري نسيم قرار دارد. 

صاحبنظللران معتقدنللد دليللل ضعللف تيم 
اقتصادي دولت تدبير و اميد در شللاخص هاي 
مختلف اقتصادي، تمركز بيللش از حد آنها به 
نتايج مذاكللرات ايران و گروه ۱+۵ بر مسللئله 
هسته اي كشورمان است. به نظر مي رسد مردان 
اقتصادي روحاني تمام برنامه هاي خود را روي 
موفقيت در مذاكرات هسته اي و لغو تحريم ها 
تنظيم كرده اند تا با آزاد شدن منابع ناشي از لغو 
تحريم ها بتوانند سللرمايه وارد كشور كنند اما 
اكنون كه توافق توسط تيم دولت يازدهم انجام 
شللده تيم اقتصادي دولت مرتباً بر بي تأثيري 

توافق تأكيد دارند. 
گفتني است از بين ۳۱ اقتصاددان حدود ۱۰ نفر 
عملكرد اقتصادي دولت يازدهم را مردود اعام 
كرده اند و ۲۱ نفر ديگر به اين دولت نمره قبولي 
ضعيف و بلله اصطاح ناپلئوني اعطللا كرده اند.  
همچنين بيشللترين و كمترين نمره به دولت 
يازدهم را به ترتيب دكتر شيركوند معاون سابق 
اقتصادي وزارت اقتصاد و دكتر شيخي مشاور 
وزير جهاد كشاورزي داده اند كه نمرات اعطايي 

۱۶/4 و ۱/8 از ۲۰ بوده است.

نمره مردودي دولت يازدهم در مسكن و اشتغال!

در نشست علمي خانه اقتصاد ايران عنوان شد

 دكتر جامساز: اقتصاد دولتي 
با اين ساختار برنامه پذير نيست

اقتص�اد با اي�ن س�اختار برنامه پذير نيس�ت 
و ت�ا س�اختارهاي موج�ود مان�ع اج�راي 
برنامه ريزي اصلا ح نش�ود، ه�ر برنامه اي كه 
ارائه ش�ود در اجرا ب�ا مانع برخ�ورد مي كند. 
 به گللزارش »جللوان« دكتر محمود جامسللاز، 
اقتصاددان مستقل با بيان اين مطلب در نشست 
علمي خانه اقتصاد ايران افزود: طرح هاي خوبي 
مانندسياسللت هاي اصل 44، خصوصي سازي، 
هدفمند كللردن يارانه هللا، هفت طللرح تحول 
اقتصادي در دولت قبلللي و... از جمله طرح هاي 
خوبي بود كه درعمل نتوانستيم آن را اجرا كنيم. 
دكتر جامساز افزود: بايد نگاه دولت از وابستگي به 
درآمد نفتي تغيير كند در غير اين صورت نبايد از 
دولت براي حركت در مسير توسعه انتظار داشت. 
 وي با طرح اين سللؤال كه مگر مي شللود با رشد 
فساد همزمان رشد توسللعه را دنبال كرد، گفت: 
 فسللادهايي كه همچللون كوه يخ بخشللي از آن 
در رسللانه ها نمايان شده اسللت،  با يك حساب 

سرانگشتي حدود ۲۰۰ هزار ميليارد تومان است 
كه حتماً در مسير توليد قرار نمي گيرند. 

وي تأكيد كرد: ما اگر مي خواهيم راه ورود را براي 
شللركت هاي غربي همچون توتال و شللل و... باز 
كنيم حتماً بايد به آنها با برنامه مشللخص اجازه 
همكاري در اقتصاد را بدهيللم و كاري نكنيم كه 

دوباره فقط خام فروشي توسعه پيدا كند. 
وي در پاسخ به اين سؤال »جوان« كه آيا مشكل 
در برنامه ريزي هاي ارائه شللده طي سللال هاي 
اخير نيست، گفت: ما با اقتصادي دولتي، رانتير، 
 توزيعي و... مواجه هستيم كه پارادايم هاي موجود 
در آن نقيللض يكديگر بللوده و مجموعه قوانين، 
 بخشنامه ها و دستورالعمل ها هيچ ارتباط وثيق 
و محكمي بللا هم ندارند، يعنللي بين متغيرهاي 
اقتصادي كه بايد كنش و واكنش نشللان بدهند 
ارتباط ها منطقي نيست، بنابراين در اين محيط 

فعلي قانون قابل اجرا نيست! 
جامسللاز تأكيد كرد: اگر اقتصاد مللا بخواهد در 

مسير توسعه پايدار و درست گام بردارد، نيازمند 
تحول بنيادين اسللت زيرا در حوزه اقتصاد غير 
از علم پذيري نمي توانيللم آن را با اگرها و مگرها 

پيش ببريم. 
   همچنان استراتژي توسعه نداريم 

 در اداملله اين نشسللت علللي موحللد از فعالان 
اقتصادي نيز بزرگ ترين مشكل اقتصاد را سيستم 
بانكي عنوان كرد و گفت:  متأسفم كه به رغم حجم 
بزرگ اقتصاد كشور در حدود رتبه ۲۲ در جهان 
رتبه ما در كسب و كار از بين ۱8۳ كشور جايگاه 

۱7۲ است.
 وي تأكيدكللرد: ايللن مسللئله نشللان مي دهد 
اقتصاد ما از فقدان يك استراتژي توسعه كارآمد 
رنج مي بللرد و فرقي هم نمي كند كلله اعتدال يا 

عدالتخواه يا سازندگي و... سركار باشد. 
وي افزود: اساسللاً دولت ها برنامه گريز هستند، 
به نحوي كلله دولت قبلي كاً سللازمان برنامه و 
برنامه ها را به اعتراف خودش كنار گذاشللته بود 

و دولت جديد هم اگرچه براي احياي سللازمان 
برنامه تاش كرد اما به نظر نمي رسد تاش هايش 

مفيد واقع شده باشد. 
وي با بيان اينكلله در بند 8 قانللون بانكداري به 
صراحت تأكيد شده بانك ها حق ندارند در هيچ 
سرمايه گذاري مستقيمي ورود كنند اما در همه 
حوزه ها ورود پيدا كرده اند،  گفت: بانك ها صدها 
واحد صرافي تأسيس كرده اند و امكان ندارد در 

حوزه صادرات سرمايه گذاري كنند. 
 وي با بيان اينكه دولت بي رويه بزرگ شده است، 
 گفت:  بروكراسللي موجود بهترين برنامه ها را از 

پاي در مي آورد. 
در ادامه اين نشست ابوالحسن خليلي، عضو خانه 
صنعت  و معدن گفت:  نعمت فراموشي متأسفانه 
در اقتصاد مناسب نيسللت زيرا ما تا همين چند 
وقت پيش بلله دنبال اقتصللاد مقاومتي يا توافق 
بوديم اما نه تنها در حوزه اقتصاد مقاومتي اتفاقي 
رخ نداد بلكه بللا توافق ركود همچنللان در حال 

عميق تر شدن است. 
 وي تأكيللد كرد:  دولت بلله جاي اينكلله دنبال 
سركوب قيمت ها و كنترل تورم باشد، بايد به فكر 

رونق باشد و براي آن برنامه اجرايي ارائه بدهد. 
 خليلي گفت:  با توجه به شرايط موجود ما احتمالاً 
با توسعه صادرات خام فروشي مواجه خواهيم شد 
كه اين توسعه با كاهش قيمت هاي جهاني تغيير 

قابل تأملي دراقتصاد ما ايجاد نخواهد كرد. 
وي با انتقاد از بسط و توسعه نگاه دولتي در دولت 
يازدهم گفت: متأسفانه اين نگاه حتي به انتخاب 
برند نيز تسري پيدا كرده و وزارت صنعت توسط 
يكي از معاونت هايش در حال انتخاب دولتي برند 
است. در ادامه اين نشست دكتر مسعود دانشمند 
گفت: اگرچه موانعي درحوزه اجللرا وجود دارد 
اما تاش هللاي بخش هاي خصوصللي و فعالان 
اقتصادي باعث شده است تا فرهنگ اقتصادي در 

ميان مسئولان و مردم تغيير كند. 
 وي با تأكيد بر اينكه اگر توليد نكنيم جامعه اي 
فقير خواهيم داشت،  افزود: زماني ثروتمند بودن 
جرم بود اما امروز توليد ثروت ارزشللمند و اصل 
44 بازنگري شده و همچنان در حال رفع موانع 
آن هستيم. وي در پايان تأكيد كرد: براي اصاح 
اقتصاد بايد از بانك ها شروع كرد و اميدواريم در 
بازنگري قانون بانكداري موانع و نواقص موجود 

به نفع توليد رفع شود.

طرح: حسين كشتكار/ جوان

مهران   ابراهيميان
   گزارش  يك

مديرعام�ل بان�ك

مهدي فتحي مقدم
   گزارش 2

ملي گفت: بسياري  
از ش�رايط موج�ود 
سيس�تم بانكي از گذش�ته به ارث رسيده كه 
ش�رايط مطلوب�ي نيس�ت و امس�ال س�ال 

خشكسالي مالي است. 
به گزارش »جوان« عبدالناصر همتي در نشسللتي 
خبري، افزود: تمام بانك هاي كشللور در حال انجام 
دادن وظايف خود هستند و درست نيست بانك ها را 
زير سؤال ببريم و نبايد بانك ها را با يك تخلف با چوب 
زد. مديرعامل بانك ملي با بيان آنكه سيستم بانكي 
ما با مشكات زيادي مواجه است، گفت: هم اكنون 
بانك ملي به طور كامل با جهان قطع ارتباط دارد و 
هزينه هاي زيادي تحريم ها به سيستم بانكي تحميل 
كرده است. وي با بيان اينكه اكثر بانك ها دچار مشكل 
هستند و در ترازنامه هاي آنها مشهود است، گفت: ۹۰ 
درصد منابع مالي كشور توسللط نظام بانكي تأمين 
مي شود و اين بي انصافي است كه مي گويند بانك ها 
در اقتصاد نقشي ندارند. همتي با بيان اينكه افزايش 
سرمايه از محل دارايي هاي بانك ها خاك و گچ است 
و فقط ارزش دارايي ها در ترازنامه تغيير مي كند كه 
اقدام مناسبي نيست،  خاطر نشان كرد: ظرف ۱۰ سال 
گذشته بانك ها افزايش سرمايه نداشته اند و با توجه 
به افزايش نقدينگي بايد سرمايه آنها اضافه شود. به 

گفته وي 7۵۰ هزار ميليارد تومان رقم سپرده هاي 
بانكي است كه ۱۰ درصد از آن سرمايه بانك هاست. 
وي با اشاره به مجموع نقدينگي كشور، گفت: اين رقم 
حدود 8۰۰ هزار ميليارد تومان و اين در حالي است 
كه كل سللرمايه بانك هاي دولتي ۲۰ هزار ميليارد 
تومان و مجموع آن با بانك هاي خصوصي حدود ۳۰ 

تا 4۰ هزار ميليارد تومان است. 
همتي تصريح كرد: برخي رسللانه ها تيتر مي زنند 
كه طرح افزايش تسهيات مسللكن نيامده،  نرفت!  
اما واقعيت اين اسللت كه براي تخصيص منابع نياز 
به نقدينگي و سللرمايه اسللت، لذا نمي توان از اين 
نوع وام ها داد. وي با انتقاد از پايين بودن سللرمايه 
بانك هاي دولتي، گفت:برخي فكر مي كنند بانك ها 
به منابع لايزال متصل هستند كه به هرجا خواستند 
مي توانند آنها را سللرريز كنند.  وي در مثالي ديگر 
افزود: بانك ها چوب جادويي ندارنللد كه به هر جا 
بزنند تبديل به منابع براي بانك ها شود تا در قالب 
تسهيات بپردازيم، البته كليت بانك ها وظيفه خود 
را به درسللتي انجام مي دهند و نبايد به خاطر يك 
تخلف، بانك ها با چوب زده شوند. وي خاطر نشان 
كرد: حدود ۵۰ درصد منابع بانكي به دليل معوقات، 
 بدهي هاي دولتي و سپرده قانوني نزد بانك مركزي، 
قفل است،  بنابراين نبايد غيرمنصفانه تمام مشكات 

اقتصاد را برگردن بانك ها انداخت.

همتي:  94 سال خشكسالي مالي كشور است

http iets mporg ir
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